A CONTROVERSIAL ORDER
On January 15, during winter vacations, the vacation judge of J&K High Court headed by Justice Takohoshi in an unusual manner stayed the orders passed by Judicial Magistrate Handwara on June 18, 2013 directing the S.SP, Kupwara to conduct further investigation into the Kunan Poshpora mass rape case. The High Court also stayed the order of dismissal of the Criminal Revision Petition filed by the GOC (general officer commanding) before the Sessions Court, Kupwara against the order passed by the Judicial Magistrate Handwara. It is unprecedented, when the Double Bench is ceased of the petition filed by five survivors, which High Court suo moto treated as PIL, how come the single judge who was notified by the Registrar Judicial that the matter is before the Double Bench, has stayed the order in haste, even without given an opportunity to the victims who are fighting the petition from last 3 years. Earlier, in the month of December, the single bench of J&K High Court in another petition filed by GOC has also stayed the recommendations made by the SHRC for re-investigation and payment of compensation. This order was passed without given an opportunity to the victims. Before these orders state of J&K has already filed a Special Leave Petition (SLP) before the Supreme Court of India challenging the orders of High Court directed the state to pay the compensation of Rs 2 lacks to the rape survivors. The order was consensual as state had first given an undertaking before the High Court but later ignominiously retracted. 

So now there are three petitions, which has halted the process of dispensation of justice to the Kunan Poshpora rape survivors. This multicipality of litigation is continuing since the first Public Interest Litigation (PIL) was filed before the Hon’ble High Court by 50 Kashmiri women activists, after the Delhi rape case Nirbhaya. It is solely aimed at to frustrate the legal recourse. The state is an organized litigant has enormous resources and time is also on its side while as underdog survivors even after 24 years are chasing a mirage.

The newly elected BJP government in India is grating relief/ compensation of five lakh to the victims of 1984 Sikh riots and further ordering the re-investigation in Delhi riots, however, in J&K even the paltry sum of Rs 2 lakh to the rape survivors is being contested by the state and the army.  Nevertheless, in Chandrama Das Case the Calcutta High Court judgement later upheld by the Apex Court in (SLP) has directed the State to pay Rs. 10 lack to rape survivor. Under public law, the High Court and Supreme Court are grating compensation to the victims, whose fundamental rights have been violated by the functionaries of the state and rape is violation of fundamental right as held by the court.

The Kunan Poshpora case is one of the few high-profile cases, which state and army is conscious of. According to our information, the compensation whatsoever is not an issue but the Army are resisting any amount of compensation to the victim, as they perceive it tantamount to the admission of the guilt. That is why they have prevailed on the state government to retract the commitment it made to the court. And courts have also “limitations because the high-profile cases relating to the army are hot potato for the Hon’ble judges, they avoid judicial activisms in such matters and even the precedence made by the Apex Court in their landmark judgments ”.

24 yrs have passed since the gory act was perpetrated, yet the investigation into the mass rapes of 40 women and torture of scores of villagers of two villages is yet to be conducted. Five victims passed by during this period. The non-cooperation from the army to the police agencies renders the investigation ineffective. There are different layers for achieving justice. Even if investigation is being completed than there is another layer of sanction under AFSPA from Indian federal government. According to the information obtained from RTI, not even in single case Defense Ministry and Home Ministry has granted sanction in Jammu and Kashmir.

Finally, the matter is before the Apex Court, which has got widespread appreciation in other countries for its judicial activist and widening the interpretation of the right to life and liberty particularly in the rape cases. However, there is no reason for victims to be optimistic after Pathribal Judgment, which was a big disappointment to the civil society activists or the Masooda Parveena’s case or “collective consensus” judgement in Afazal Guru’s petition. In Kashmir related matters, the Indian Supreme Court behaves more executive than executives and ensured judicial impunity is being provided to the perpetrators. In such a case the judicial institution is on trial. The survivors have no option. Even human right activists feel frustrated, which is the ultimate aim of the state; however, they are trying to find out the answers to the problem in innovative ways, as one believes every problem is wedded with a solution. 

MAN SUCCUMB DURING TORTURE, DECOMPOSED BODY RECOVERED FROM PIT

A farmer, Mohammad Ramzan Mir, 50, of Sheikhpora, Baramulla died in 30 Rashtriya Rifles torture chamber. Ramzan collapsed when he failed to bear the magnitude of the torture inflicted on him by the army. His torture death was witnessed by another torture survivor, who was on same day being tortured by the army. FIR No. 60/99 was registered against 30 RR army, naming the Captain Denish Kumar on whose supervision five villagers including Mohammad Ramzan were called into the army custody and tortured. The arrests and torture was done on the misinformation of Ikhwanis – Khursheed Ahmad Khan and Muzaffar Khan both from district Bramaulla.    

While relating the incident Ramzan’s son Manzoor Ahmad narrated to The Informative Missive at his residence: On June 19, 1999, at 1:00 pm, on the orders of Captain Dinesh Kumar of 30 RR, local Numberdar (village head), Abdul Khaliq Mir informed Muhammad Ramzan Mir, Abdul Majid Mir, Muhammad Ashraf Mir, Abdul Jabbar Mir, and Ghulam Muhammad Mir all residents of Sheikhpora and Bakhtawar Mir of Hatchipora, Rafiabad to report in the Chatoosa army camp, as army has to clear some doubts about them. Immediately, all the five men went along with the Numberdar to make their position clear.  


In the camp, the five men were accused of feeding and sheltering the militants by the army. To appease the army, Ikhwanis those days name people/civilians randomly for having militant links or helping militants by way of food and shelter. When they (arrestees) expressed their ignorance about any such incident, where they have offered food or shelter to militants, the army responded with the torture. Captain Dinesh was supervising the tortured of the villagers.

According to Abdul Majeed, the Captain Dinish and his men first beat them harshly. After that they were forced to drink water till their bellies swelled up. Then the wooden rollers were applied over their legs. Thereafter, electric wires were tied up with their toes and private parts and intermittently electric shocks were given to them. The torture continues for five hours till 6:00 pm. 

Mohammad Ramzan, Majeed said, couldn’t bear the torture and died while electric currents were continuously administered on his body. On seeing the intensity of torture, the Abdul Khaliq intervened asking the officer to stop, he too was dragged in the line and tortured by the army. Majeed says that he had seen Mohammad Ramzan dying, in front of his eyes, for failing to bear the torture.  The Numberdar reported his torture to the concerned police station. In 2003, the Numberdar was killed by the militants. 

The two ikhwanis, Khurshid Ahmad Khan of Kungroosa, Baramulla and Muzaffar Khan of Uri, both associated with the army, had misinformed the captain that all these arrested villagers were helping militants by providing food and shelter. The villagers were tortured in front of these Ikhwanis, who were drawing sadistic pleasure out of it. In 2001, Khurshid Ahmad was killed by the militants. 

Unknown about what was happing with the arrested people inside the camp, villagers, on June 21 staged a sit-in outside the military camp to press army for their release. The pressure created by the villagers paid off and except Mohammad Ramzan all four were released.  Outside the camp people had no idea as to why Mohammad Ramzan was not released. And then, it was not possible to ask the released villages about the fate of Mohammad Ramzan, as they were ferried in a Truck to the hospital for emergency medical care. 

The released were admitted for 2 days in the hospital except Ashraf who was discharged after 7 days. In the hospital, police recorded their statements, wherein, they had clearly stated that Ramzan’s extreme torture caused his death.  


Ramzan’s family when heard that he was killed and disappeared in the camp, it approached local MLA, Dilawar Mir to retrieve the dead body from the camp. However, Dilawar Mir could not prove of any help as army ignored his requests. When the news of Ramzan’s disappearance spread, newly formed Peoples Democratic Party (PDP) president Mehbooba Mufti along with Abdul Gani Wakil and the released torture survivors went to Chatoosa army camp to meet Capt. Dinesh to press for the release of Ramzan’s dead body. Abdul Majeed in front of the visiting politicians demanded from Capt. Dinesh, the whereabouts of Ramzaan, as he was the officer in whose command the arrests and torture was done. He revealed before the politicians and Capt that he had witnessed Ramzan’s death, as he failed to tolerate the torture. After listening all, Mehbooba asked Captain Dinesh Kumar to handover the body to the relatives. 

The political intervention forced the Captain to identify the place at Tangmulla forests, 1 km away from camp, where, on his orders, Ramzan’s body was secretly buried in a ditch. Then Mehbooba took along police and army and opened the grave. The body, which was put in a gunny bag, was pulled out of the grave. It was found the body was decomposed to a larger extent, nevertheless, recognizable. Then the body was taken by Ramzan’s family for last rites. 


The CO and Captain Dinesh used different pressure tactics to stop the family from taking the legal recourse. Even the family had been threatened by the army officers. Ramzan’s widow Sara was many a times, she don’t have actual counting of how many times, taken to the Chatoosa camp and at few occasion was kept in the camp for nights. The pressure and harassment came in the backdrop of Ramzan’s family efforts to take legal course against the perpetrators already they had filed FIR then. The army has also tried to lure Sara with Rs. 30,000 to change her actual statement. 

In 2001 army took forcibly Sara to DC office Baramulla where her thumb impression was taken by the army on a document absolving the army in front of assistant DC. 

For being instrumental in retrieving Ramzan’s body and embarrassing the army by engaging politicians, Majeed was arrested by the 30 RR army Watergam headquarters, where for 2 days he was subjected to torture again. In 2002, according to Ramzan’s family, Majeed was killed by gunmen believed to be from some armed group.  

JEI MEMBER KILLED, TORTURED SON SURVIVE TO RELATE ORDEAL 
A teacher, Reyaz Ahmad Hajam, 35, son of Abdul Rasheed of Palhalan, Pattan has seen worst forms of torture at the hands of different state forces. His father, Abdul Rasheed was killed for his association with Jamaat-e-Islaami (JEI), a religious-politico group, an organization seen as the political face of militancy by the state. 

To The Informative Missive Reyaz Ahmad Hajam narrates, in detail, the ordeal his family has gone through and the killing of his father by the troopers. 

Reyaz narrates: Reyaz’s father Abdul Rasheed Hajam, JEI member, was arrested many a times for his affiliation much before outbreak of militancy in J&K. He was renowned by the name of Farhat. The JEI was on the radar of state forces for being sympathizer of Kashmiri resistance movement. Like many other activists of JEI Abdul Rasheed has gone through different modes of torture. 

In 1987, Abdul Rashid was first time arrested by the state police from his house and was jailed in Hira Nagar Jail, Jammu for two years. After his release, he was again arrested on July 26, 1989 by BSF from Wusun market. He was taken to Old Airport, Rangreth, state forces detention center, where he was kept for two months and later shifted to Hari Niwas, a notorious torture centre. In Hari Niwas he was detained for 3 months during which he was tortured.  Then he was shifted to Koth Bhalwal jail, Jammu and detained there for one-and-a-half-year.  

After his release, he continued his association with JEI as Ameer-I-Tehsil and was elevated to member Majlis-e-Shoora (decision making body) of Jamaat-e-Islamia.

In 1994, for the first time, a military camp manned by Gardwal regiment was established in Palhallan. Soon the camp was established; the troopers started raiding his house at average, twice a day. The daily raids forced Abdul Rashid Hajam and Mohammad Maqbool, another JEI activist living in same area, to flee to Srinagar. Abdul Rashid started living with his relatives at Bemina while Mohammad Maqbool put up at Hawal area of Srinagar downtown. However, there was no let up in the raids.  Along with Gardwal contingent Ikhwanis identified as Mohammad Shaban Kawan, Ghulam Nabi Kawa, Ismaiel Kawa, Aziz Rather his son Bashir Rather, Ghulam Ahmad Waza, Mohaamd Abdullah Itoo, Habibullah Mir and his son Latief Ahmad Mir, Ghulam Nabi Kochka, Jabbar Kanna, two IKhawnis with same name Abdul Rashid Gania, Bashir Ahmad Gania all resident of Palhallan and was working with the Gardwal, were part of it.   

On November 29, 1995, Major Kambli of Garwala along with his soldiers and Ikhwanis Ghulam Ahmad Waza, Shaban Kawa and Shahnawaz and others with face masked raided the house at Bemina where Abdul Raseed Hajam has taken refuge. The raiding party took Raseed out in the lawn and at the same time resorted to few aerial gunshots. Rashid was taken to Palhalan army camp. 


In the camp, tortured was applied on him. One of the renegades, Ghulam Nabi Kawa hit his Kangri (firepot) on Abdul Rasheed head. The torture and arrest was made to pressurize him to defame JEI publicly. The army CO and Major Kambli did everything to pressure him to execute their designs. He was asked if he follows the diktat he would be rewarded with money and be appointed as Ikhwan commander. However, his persistent refusal to obey army cost his life. Next day, his dead body was handed over to Parimpora police station by the Ikhwanis. 

Having no information of her husband whereabouts, wife of Abdul Raseed, Shahmala along with another JEI member, Abdul Majeed of Rafiabad reached to the police station for filing of missing report. When Shahmala was giving the details of her husband to the police, she was shocked by the police that they had already received his dead body from Ikhwanis. Then Rasheed’s body was transported in police jeep to Palhalan for last rites. 

People while taking Rasheed’s bier towards the martyr’s graveyard Palhalan en rout they were stopped by the Ikhwanis who pressurized them to change the rout and to terrorize the people fired in air. When people refused to obey their (Ikhwanis) orders they started beating them. In the beating many people got injured including the gravedigger. 

Two of the Ikhwanis identified as Shaban Kawa and Bashir Rather tried to take away the bier from the people. To foil their attempt Reyaz tried to snatch rifle from Bashir Rather. In the meantime, Shaban Kawa hit Reyaz’s son’s head with gun butt. The blow caused serious injuries resulted into bleeding in the head. 

After Rasheed’s killing army led by Major Kambli kept raiding his house. The troopers were looking for Rasheed’s brother Muhammad Maqbool Hajam, who was a Hizbul Mujahideen militant. During an army crackdown of Palhalan, in which villagers were asked to assemble at Sadderbal School, Sofi Mohalla for identification parade.  Reyaz was separated by army from the assembly and was taken to Major Kambli. Major Kambli poured hot cup of tea over his head when he expressed his unawareness about his uncle Maqbool Hajam whereabouts. This happened in presence of around 300 villagers.  It was not possible for him to keep the track of his militant uncle.  Thereafter, he was taken to one of the rooms of the school where he was stripped of his cloths and beaten.  Before releasing him, Major Kambli set a 10 day deadline for Reyaz to produce his uncle. The strange army demand forced Reyaz to move out from the area to escape army harassment and torture. After two months, which he spent in Baramulla, he returned back only when it was confirmed to him that the Major had been transferred.   

In September 1996, Muhammad Maqbool and his friend Abdul Rasheed Bhat were arrested by army on a tip of their presence in a shop of Abdul Ahad r/o: Raipur where they had assembled for a meeting. The Army’s Maha R regiment and Ikhwanis identified as Lateef Ahmad Mir, Abdul Rasheed Ganai, Abdullah Yatoo and Sahba Ganai were part of the joint raiding party. Both the arrestees were taken to Palhallan in Pandith houses occupied by army.  In these houses both were tortured. On their 29th day of detention both succumbed to the army torture. The bodies of both were thrown at Gath Palhallan.  The family received the dead body from police station, Pattan.  Maqbool’s body was not also allowed by ikhwanis to be buried in Martyr’s graveyard and instead was laid to rest at ancestral graveyard. 

In 1997, Major Sinha, another major, raided the house of Reyaz Hajam and picked him along with his two brothers and a cousin.  They were all tortured together at Palhallan army Camp. After two days, one of the brothers was released, and on the fifth days Reyaz was also freed.  Next day, Kamal Bhat, an army informer, along with Numberdar came to Reyaz’s house.  They told Reyaz and his family that the other two boys would be released only if the demand of Major Sinha was accepted i.e. pay as ransom Rs. 5 lacs.  The family, somehow, arranged Rs 1.5 lack and a carpet worth Rs 50,000 and through Kamal Bhat delivered to Major Sinha.  Once the Major received the stuff he freed the boys.  

For seven years the family had somewhat easy life. One day, in 2004, around 4:00 pm a posse of J&K police informed Reyaz to appear before the army at Pattan camp. An hour later he reported to the camp. Reyaz was shocked to known the allegation leveled against him by the Dy SP Mohan Lal. He was accused of sheltering militants and having association with JEI. FIR U/S 212 was registered against him and he was taken to Matches Factory army camp. In the camp, for 29 days, he was put into a cell where he was neither sit properly nor stands full stretch. For the first 5 days in the camp different modes of torture were inflicted on him. He was made to sit on a chair to which electric wires were connected and intermittent power shocks were given to him. He was hanged upside down and his head was regularly dipped in cold water.  Thereafter, he was shifted to Hari Niwas interrogation center at Srinagar.  For 11 days he was beaten by sticks to share whereabouts of the militants, about whom he had no knowledge whatsoever. Then he was moved to Pattan police station where he was kept there for 8 days and thereafter released on bail. 

However, even out of jail there was no respite for him. He house was continuously raided by army and summoned to Wusun and Hyderbeigh military camps occupied by 29 RR camp.

In 2007, STF stationed at Babateng, Pattan raided Reyaz’s house and took him away. The then Dy. SP, STF, Muhammad Yousuf Bandh was spearheading the raid. He was taken to infamous torture center Cargo at Srinagar. In the Cargo, his legs were tied with the ceiling with his head few inches above the ground. Hanging, he was pushed here and there. His legs were stretched 180 degree, power shocks administered. His head and body dipped in cold water. The torture continues till he was released on 12th day. This torture has further weakened his body. 

Reyaz’s house remained under state forces surveillance. In 2009, Reyaz was again arrested by STF at Singpora area while he was on his way to Srinagar. The Sumo on which he was on board was stopped by the STF and he was taken to Rambagh police station at Srinagar.  After keeping him at Rambagh, in the evening, he was shifted to Sherghari police station by Intelligence Bureau (IB) sleuths and police SIT. On the same day, Reyaz’s friend Mudasir Malla was also arrested. Police filed FIR U/S 7/25 against Reyaz and scripted lies into it. The police showed that it has recovered weapons from his possessing and instead of actual place the site of arrest was shown at Wathoora, Budgam. It took 4 months to bail him out. However, his movements and actions are still under surveillance.

IN 2001 BRICK KILN OWNER KILLED FOR RESISTING EXTORTION

Showkat Hussain Mir, 26, s/o Ghulam Rasool of Waterwani, Budgam a brick klin owner at Budgam was killed for resisting extortions by an Ikhwani (renegade). Showkat was doing his business with success. One Ikhwani, Ghulam Rasool Baba, who had deep and strong connections with the army, used to extort Showkat on regular basis. The continuous extortions had frustrated him and on resisting it he was killed in a cunningly crafted shootout. 

According to Showkat’s father Ghulam Rasool to The Informative Missive, “Army and an Ikhwani working with them killed Showkat for resisting extortions.  He was killed after a deep conspiracy was hatched by the Ikhwani and army”.
According to Ghulam Rasool the story goes, Showkat owns a brick kiln.  A renegade, Ghulam Hassan Baba of Kadipura, Budgam demands money from Showkat on regular basis.  Once, on constructing his house, Ghulam Hassan Baba took bricks from Showkat on extortion. Then Ghulam Hassan started threatening him with life, if he fails to pay him extortion money. The continuous extortion has frustrated Showkat and it had started affecting his business as well. Earlier, he had preferred to keep his family away from all that but the continuity of extortions had forced him to relate all that with his family.  However, his family didn’t really take that seriously. 

One day in April 2001, when Showkat refused to give money to Ghulam Hassan, he responded with life threats.  Ghulam Hassan had gone to the extent that he will not let him live and kill him if he will not oblige.

A few months later, on 3rd July 2001, at 9:45 pm, when Showkat was busy in his office, Ghulam Hassan along with army entered in. They misinformed Showkat that the area is under army cordon and told him to move to his house. As he took few steps from his office nine bullets, all hitting below abdomen, were fired at him. While going to the Showkat’s office army had arrested two boys Manzoor Ahmad Mir and Ijaz Ahmad Mir of the same village while they were irrigating their fields. Both the boys, who were kept in army truck, witnessed the planned killing of Showkat. The boys, after being released, shared the entire scene of killing with Showkat’s family. They also informed Showkat’s family that they had seen Ghulam Hassan with the army.   


However, the fact was, there was no army cordon of the area and army had lied to the Showkat in order to get him out of his office to execute their plan. After being shot, Showkat was taken to the Sub District hospital Budgam by Army itself.  However, he died en route due to excessive bleeding. 


After the gunshots Showkat’s family members rushed towards his office, as they heard the bullet sounds emanating from the side of his office. When they reached to the kiln, they saw abandoned lunch box of him, a few steps away they also spotted his wallet. The family members presumed he might have been abducted by the army, as they had been already informed by Showkat about the threats.  They made unsuccessful attempts of search to locate him, nevertheless, returned home with the hope that he will be released soon.    


On the next day morning, the family members went to Budgam police station and 12 RR army camp.  At army camp, the family got the news that Showkat was killed. Army handed over the dead body to JK police Budgam where from the body was handed over to the family. 

On the intervention of Moulana Iftikar Ansari, a pro-Indian political leader, Ghulam Hassan was momentarily arrested by the police. 

Showkat’s family never musters courage to take legal route against the killing. The army pressure has deterred them. There is deep army fear in the area and even pondering on legal action unnerves the people there.    

Who was Ghulam Hassan Baba: Ghulam Hassan Baba, now dead, had earned notoriety and had indulged in harassments and extortions. He was well-connected with the army and used that affiliation to the hilt to harass and extort people. Ghulam Hassan was killed by unknown gunmen.    
A DEWAR FAMILY HAS DEVELOPED IMMUNITY TO TRAGEDIES
Roshin Din took a little time to count how many of his relatives including his son were either disappeared or killed in last 20 years. Finally, he arrived at a figure of four disappearance and three killings including two in fake encounters of his close relatives. His and his relatives’ houses were burnt to ashes. Roshin’s trees were also destroyed in fire set by troopers.  

A farmer, Roshin Din, in his 80s, came from a small village Kakerpati, Dewar situated in north Kashmir’s Kupwara district, a distance of around 80 km from Srinagar summer capital of J&K.  Since 90s the area being close to LOC has huge military concentration and was full of militant activities. 
Roshin Din along with his granddaughter Shaheena, searching her disappeared father, approached the office of Public Commission on Human Rights (PCHR) and talked in details about the sufferings he has gone through. During the conversation he struggled a lot to connect the sequence of the tragic incidents. He had no proper idea of dates, months or years his relatives were disappeared or killed one after another or his property destroyed. It was through FIRs, haphazardly kept in a polythene bag carried by him; some of the dates were ascertained.
While relating his ordeal to The Informative Missive Roshin said, “One day, in 1995, my son Yasin Khan, 15, with his cousin Matiullah Khan 8th class students, as routine, went to their school. It was then we have seen them last time. We have no idea what happened to them and who disappeared them.”
Roshin Din along with his relatives made extensive search to find out the lost boys, however, clueless. “We went to so many places, met released detainees, contacted boys who came back from PAK, but nothing was known of them. Police was contacted to intervene in the matter but of no use. Lastly, we keep only hope of their return, “stated disappointed father.    
 
As the memories of the boys were still fresh another person of Roshin Din’s extensive family went missing. “Two-to-three-years later, Farooq Khan, another nephew went elsewhere and disappeared in the same fashion as the two boys. No news of him after that. No lead at all. Efforts made to search him fail to fetch any results. It was difficult to pinpoint the agency behind the disappearance of the boys. The fear that had engulfed our village prevents us to continue the search, as we had apprehension it could be annoying to the persons behind the disappearance of the boys. For the sake of others we suspended the search”.  
There was no let up in disappearance of the relatives of Roshin Din. A little later Roshin’s another nephew vanished mysteriously in the dark. “Some years later, Iqbal Khan another nephew went out to attend the nature’s call in the backyard of his house and disappeared leaving no traces of him. It was around 9 pm in the evening. Iqbal’s wife Zulikha, his sons Mushtaq Khan, Zia-ul-Khan, sister Freena and daughter Rafeena were at home when he went out. They had not even heard any noise at the time of his disappearance not anybody had observed any suspicious movement early in the day,” Roshin Din stated. 

When Iqbal failed to return back to join his family, the inmates went out to find him. Roshin further stated, “The family already jolted by triple disappearances don’t want to take any chance and immedi  ately in the dead of the night knocked the doors of neighbors, contacted his friends but only to their disappointment.”

The following day police, on Iqbal’s family request, launched a search in nearby jungle but failed to get any lead. The disappearances one after another send shivers to the entire village leaving everyone seriously perturbed about their safety. “The sequence and the circumstances of mysterious disappearances disturb the entire village. Villagers for sometime stopped moving alone even in day time. Children were instructed not to move alone without having elders with them. Everyone was disturbed and gripped by fear”. 
      
After 12-years, Roshin’s family was jolted again by the killing of his son-in-law in fake encounter. Aziz Khan son of Lal Khan, a businessman, picked up from Aloosa, Bandipora by the army soldiers and summarily executed in fake encounter. “Not only were the militants but their relatives as well were on state forces radar. It was a routine practice of the forces to harass and even arrest the militant relatives. Aziz Khan happen to be brother of Vilayak Khan, a known LeT militant, was arrested by the army soldiers in Aloosa, Bandipora where he had gone to collect money from a customer, he deals with in business. After 3 days of his killing, a villager from Aloosa informed us that his body was lying abandoned there on the roadside. His entire body bore bullets injuries with his mouth corner to his left cheek had a line of deep stitches. Torture marks were also visible and tooth broken. He was in a bad shape. It took us sometime to identify him,” Roshin averred.    
With the police help the body was transported to his native village for burial. “Police filed an FIR into the incident; however, no investigation was conducted. Aziz has married twice and out the marriage bonds had four children including a daughter. With Aziz’s killing my daughter Shaheena turned widow,” Roshin said with his voice loses the decibels.  
Till Vilayat Khan’s killing in an encounter in early 2000, there was no respite for Roshin’s family. In between disappearances and killings Roshin’s house, walnut trees and other assets were burnt down by 18 Rashtriya Rifles (RR) troopers. Roshin’s family was not present at home on time of ablaze, as they were already threatened of the destruction by the troopers. “We were convinced that the soldier can easily convert their threats, we usually faced, into reality, as they rule the roast. They were in nobody’s’ control.”

Not only Roshin’s house was targeted, the house of Vilayat Khan, situated some 20 meters  from Roshin’s house, was also burnt to ashes on the same night to mount pressure on him to surrender. “At the time of burning of Vilayat’s house his family members, mother Sarwar Janay, minor daughter Ruksana and father Lal Khan, were present inside. Lucky enough they managed their escape from the inferno, however, Sarwar Janay suffered burn injuries,” Roshin Din stated   
On May 21, 1999, Ahmadullah, Roshin’s another nephew, had gone to fetch firewood from forests of Dewar and in the meantime there was firing in the forests. Army in its FIR No. 59/99 dated 22/5/1999 filed with police station Lalpora claiming “that on the tip off presence of militants army and SOG jointly launched an operation to flush out the militants. After the encounter ends, army recovered two dead bodies from the area. One was identified as Mohammad Shafi War s/o Halim War of Dewar and Ahmadullah Shafi War son of Habibullah r/o Dewar died in the cross firing between militants and the forces”  

Roshin Din said, “We don’t know exactly how Ahmadullah and Shafi were killed. What we want to know is to ascertain the facts of the incident through an independent investigation. We are not convinced with what army had claimed in its FIR. The situation in which the killings occurred merits investigation to know the truth”.
In 2010, Roshin’s extended family received another jolt with it’s another member’s killing in a fake encounter.  On April 16, 2010, through local newspapers Roshin’s relatives came to known about Habibullah’s killing at the hands of army. He was projected as oldest militant killed by the army in the FIR and was buried in a nameless grave. The army claim was strongly contested by the state police.   

On April 16, Habibullah’s son Taj Mohammad approached police in Handwara along with cousin Manzoor Ahmad saying that the “old man who was killed by the army is not a militant but his father Habibullah Khan”. On the request of family, the DC ordered an exhumation of the body in the presence of senior officials and family members. The family members identified the exhumed body as that of Habibullah and said that he was mentally challenged and was a beggar.

Habibullah had left his home three days prior to his killing. His whereabouts were not known to his family till his family saw his photograph in local newspapers. His killing triggered protests in his native area. 

 
According to Roshin Din, “On April 11, Habibullah left his home. We through local newspapers came to know about his killing. Disturbed by the photograph appeared in the media, we went to Magam graveyard where he was buried by locals. On April 17, on the orders of Deputy Commissioner his body was exhumed hence identified by us and later laid to rest in ancestral graveyard.” 

Habibullah, Roshin said, had nothing to do with militancy. He was feeding his orphan grandchildren namely, Sameer Ahmed Khan, Nazir and Javeeda of his elder son Ahmadullah Khan by the money and kind he collects from begging.

Doctors carried out his postmortem told the media, “The medical examination of body revealed that he was shot from a close range. Left portion of his head was completely lost. Had he been shot from a distance the condition of his head would have been better.”
Police also questioned the army claim of killing 70 year old. Police said, in their records there was no such a militant whose age is 70 around. Police intelligence officials said the encounter took place in Pahaldagi village bordering the forests- approximately 15 Kms from Handwara town. “There are several flaws in the operational details. We were not told how they got the information about the militant and how they came in contact with the lone militant in the pre-dawn hours,” they said.

They further said it was the first time that they have come across an incident, when only a lone militant was hiding near the forest area. “In routine, more than one militant hide in the forest areas”. 

“We have never seen 70-year old militant fighting troopers’ in mountains or plains. He can neither be a Kashmiri militant nor a foreigner as he seems to be an old man with weak body. We have been seeing militants here from last 10 years. They are always young, carrying rations, scriptures and large quantity of ammunitions for jungle warfare. But there are no such traces which could suggest that old man was a militant,” the officials said.  


Army gave contradicting statements. The army on April 14 claimed him as a militant they had killed while fighting militants in Kupwara jungles. “On being challenged, a firefight ensured between the militants and this party. After the encounter, which lasted 10-15 minutes, the militants managed to break contact and escape into the thick jungles,” said army spokesman Colonel Brar. Army has also claimed it had recovered an AK-47 rifle and some ammunition from him his possession. But when his body was exhumed and he was identified as Habibullah, a beggar then army’s Srinagar based spokesman Colonel Brar contradicts army first statement. Colonel Brar said, “Habibullah was possibly being exploited as a guide or human shield by fleeing militants.”


Roshin Din said he has to live with all the pain and agony throughout, whatever life is left. “It seems impossible to get justice in prevailing situation. However, I will do whatever is possible to discomfort perpetrators,” concluded dejected old man.
INDIAN ARMY USES JUDICIARY TO PROTECT ITSELF FROM THE RULE OF LAW

23/24 FEBRUARY 1991 KUNAN POSHPORA CASE INVESTIGATIONS STAYED BY HIGH COURT
On January 15, in a joint press statement by Jammu Kashmir Coalition of Civil Society (JKCCS), Kunan Poshpora Village Committee and Support Group for Justice for Kunan Poshpora questions Justice Tashi Rabstan direction for staying the investigation into the mass rape without hearing the survivors. Below is the complete text of the press statement:
Today, Justice Tashi Rabstan, vacation judge in the Jammu and Kashmir High Court, Srinagar, in a petition filed by the Indian army, stayed the ongoing investigations in the Kunan Poshpora mass rape and torture case of 23/24 February 1991 without hearing the survivors who were party to the orders in the lower courts for further investigations. 

The Indian army by filing its petition before the vacation judge, five months after the Sessions Court order of 8 August 2014 [that affirmed the Sub-judicial magistrate, Kupwara order of 18 June 2013 for further investigations], has clearly sought to use the judiciary to shield itself. First, there is no reason why this petition could not have been filed during the earlier session of the High Court. Second, the Indian army is already a party to the petition that the survivors filed in the High Court seeking court-monitored investigations. This petition is being heard by a division bench of the High Court that has treated the petition as a PIL. The Indian army has sought to extract a stay on investigations from a vacation judge despite the division bench already having passed orders including on status of investigations in the case. Further, the Government of Jammu and Kashmir has also approached the Supreme Court against the High Court orders directing payment of compensation. This move to the Supreme Court followed a dramatic change of position by the government that had earlier agreed to pay compensation. This change of position, seen in light of the Indian army petition seeking stay of investigations, suggests that the Indian army is doing all it can to ensure that there is impunity for its personnel.

Today's order is an illustration of the manner in which the Indian army exercises its power to manipulate all systems – judicial or non-judicial – in Jammu and Kashmir to serve its own interests. 

JANUARY MASSACRES COMMEMORATION
The month of January marks three anniversaries of the massacres of Kashmiris by state forces in 1990s. Be it the massacre at Sopore, Gaw Kadal or Kupwara justice remained elusive so far and impunity galore. People every year commemorate the massacres in order to mount pressure on the {reluctant} government to take steps in bringing the perpetrators to justice. 
· SOPORE MASSACRE CASE: 21 YEARS OF FARCE AND CONTINUING IMPUNITY

Jan 5: On the 21 anniversary of Sopore massacre 1993 the Jammu Kashmir Coalition of Civil Society (JKCCS), which is litigating the matter in the court, issued a press statement about how the cover of impunity is being provided and sustained to the perpetrators of the crime. Herein below is the complete text of JKCCS press release:   

21 years after the Sopore massacre of 6 January 1993, the Indian State continues to protect its soldiers. On 6 January 1993, personnel of the 94th Battalion, Border Security Force [BSF] carried out an attack in Sopore town that led to the killing of more than 50 civilians, injury to 10-20 civilians, and destruction of more than 500 shops and 20-25 houses. The Sopore chowk was burnt down including the roadside areas of: Shahabad, Bobimir Sahab, Muslim Peer, Shallapora and Kralteng. Further, Samad Talkies, and the women’s college located near the Sopore chowk were also burnt by BSF. The government set up a one man Commission of Inquiry on 30 January 1993 comprising of Justice Amarjeet Choudhary. Between, 30 January 1993 and 30 April 1994, the Commission visited Jammu and Kashmir only once. The government described the inquiry as a “farce” and chose not to extend the term of the Commission. No report was therefore submitted by the Commission. Simultaneously the CBI was tasked with the investigation in January 1993 itself and took 20 years [January 1993 to July 2013] to carry out investigations, only to seek closure of the case citing lack of evidence. The farcical actions of the State are in contrast to the available evidence that could be used to prosecute personnel of the 94th Battalion, BSF.  The CBI record itself has names of ten BSF officers/personnel who could be indicted in this case, including then DIG R.S. Jasrotia, Sector Headquarters, BSF, Baramulla and Commandant S. Thanggapan, 94th Battalion, BSF. Instead, the CBI has sought to rely on a BSF court-martial to close investigations [despite never seeing the court-martial file as the BSF refused to share the same]. In fact, through RTI information gathered, it is clear that the court-martial process by the BSF was only an attempt to cover up the massacre as the seven BSF personnel prosecuted were ultimately found guilty of only “Mischief by fire or explosive substance with intent to destroy houses, etc”, and the maximum punishment awarded was “3 months RI in force custody”. The survivors of the Sopore massacre have contested the closure of the case, and the CBI has been asked by the TADA court, Srinagar, to produce the entire investigation record on 20 January 2014. Despite earlier court orders to the same effect, the CBI is deliberately refusing to share the record, so as to further delay the proceedings. The survivors have sought to challenge the CBI before the court as this is a way to contest the lies of the State, and its attempt to cover up the Sopore massacre of 1993. After the massacre, which resulted into huge loss of life and property, the denial of justice is only an endorsement of the crime by the Indian State. The remembrance of martyrs of Sopore massacre is the reiteration of the pledge of the people of Jammu and Kashmir, that crimes perpetrated by India, will not be forgotten and perpetrators never forgiven.
· GAWKADAL MASSACRE VICTIMS REMEMBERED

Jan 21: A complete shutdown was observed in Lal Chowk and its adjoining areas to mark the 25th anniversary of Gaw Kadal massacre in which 51 civilians were killed by paramilitary CRPF personnel.

On the call of various pro-freedom groups, shops and commercial establishments remained closed in Maisuma, Abiguzar, Budshah Chowk, Lal Chowk, Koker Bazar, Court Road and Residency Road.   

Leaders of pro-freedom groups led a protest rally from Lal Chowk to Gaw Kadal. On the occasion, tributes to martyrs of Gaw kadal, Handwara and Sopore were paid.  “Despite passing of 25 years, the accused are yet to be punished. Sacrifices of Kashmiris are priceless asset of the ongoing struggle. We urge the international community to respect the aspirations of Kashmiris by playing their role in solving Kashmir issue either by implementing UN resolutions or though tripartite dialogue,” the leaders said. 

Meanwhile, Tehreek-e-Hurriyat organized special prayers in Srinagar and took out a rally in Gaw kadal area. “We reiterate the appeal of TeH Chairman Syed Ali Shah Geelani for impartial investigation into all the massacres of Kashmir including the Gaw Kadal massacre, An FIR should immediately be registered against the CRPF officers and personnel and the then Governor Jagmohan who were involved in the bloodshed of innocent people of Gaw Kadal,” a spokesperson of TeH said in a statement.
Worthwhile to mention here, the former Chief Minister of J&K, Omar Abdulla had accused then governor Jagmoham and PDP Patron Mufti Sayed for orchestrating the Gaw Kadal massacre.  


· KUPWARA MASSACRE: WHEN ARMY AVENGED JAN 26 SHUTDOWN BY KILLING 27 PEOPLE

On January 27, people of Kupwara observed complete shutdown to mark the anniversary of massacre of 27 civilians by army soldiers. On January 26, 1994 Kupwara town had observed a shutdown, as a mark of protest on the Republic Day of India. This enraged the army personnel deployed in the area. To avenge the shutdown, soldiers of the Punjab Regiment led by Second Lieutenant S. Bakhshi opened unprovoked and indiscriminate fire near the town’s bus stand on January 27. Twenty-seven civilians fell to bullets, and scores were injured.

 The police registered a case (First Information Report 19/94) under Sections 302, 307 and 149 of the RanbirPenal Code, and recorded the statements of a number of eyewitnesses during investigation. The witnesses held this particular army unit responsible for the killings. The police sought details of the officers and personnel deputed for road opening on that day. But the army furnished no such information.

 In a reply, the army unit said that a court of inquiry had been constituted in the case. But again, the army disclosed no details of the inquiry subsequently. The case was finally closed as “untraced” in April 1997 when repeated communications for information were ignored by the army.

 The case was taken up in the State Human Rights Commission (SHRC) by a local human rights group. On January 28, 2003 the SHRC listed the case for final arguments on March 11. The order was made after a Deputy Secretary in the Home Department of the Government of India submitted a report from the Inspector General of Police of the Criminal Investigations Department in Jammu and Kashmir along with the covering letter from the state’s Director General of Police.

 Responding to the SHRC orders, the Criminal Investigation Department (CID) has conceded that Indian troops were involved in the 1994 Kupwara massacre. The Commission said that it would decide on the case on its next hearing in March.

NIA CLEARS ‘HIZBUL MILITANT’ LIAQUAT SHAH OF TERROR CHARGES
GOI MAY TAKE ACTION AGAINST DELHI POLICE 

Jan 24: The 26-page chargesheet filed by National Investigation Agency (NIA) in the case of former Hizbul Mujahideen militant Syed Liaquat Shah does not only absolve him of all charges but shows to what lengths Delhi Police went to frame him and destroy evidence once it was exposed. It also details how police helped its informer Sabir Khan Pathan escape the clutches of the law.


The chargesheet names DCP Sanjeev Yadav, inspectors Sanjay Dutt and Rahul Kumar, and head constables Manish, Mohammed Iqbal Dar and Gulvir Singh as special cell personnel who were either in touch with Pathan while he was planting explosives in Haji Arafat Guest House near Jama Masjid or with others who facilitated his arrest.

 
It also records how Pathan, an informer and follower of Dutt (investigating officer of the terror case against Shah), planted the cache of explosives on March 20-21, 2013, while being constantly directed over the phone by special cell officers. He spoke to the officers 49 times.

 
Special cell has denied the allegations. A senior officer said, "NIA has not considered the evidence and statements we provided them against Shah. This is a prejudiced investigation."

 
Indicating that Shah's arrest had been planned in advance, the chargesheet records that Aslam Haqla, village sarpanch of one the co-travellers of Shah from Pakistan, was in touch with DCP (special cell) Sanjeev Yadav since March 15.

 
The chargesheet says, "Haqla was in touch with DCP Yadav through his three Indian mobile numbers 9906694442, 9797895585 & 9469617986 and one Nepal mobile number 00977-9817183487 while he was in Srinagar as well as in Nepal for the purpose of receiving the returnees. Haqla spoke to Yadav on March 15, 2013, while he was leaving Srinagar before proceeding to Nepal via Delhi, during which he briefed the DCP about his visit to Nepal."

 
It also records how Pathan virtually lived at the special cell 'thana' in Lodhi Colony through his decade-long association with the unit and its officers. It has tried to establish through call data records that he was helped by special cell officers in running away from Delhi and then disappearing altogether after doubts were cast over Delhi Police's allegations against Shah.

 
While one of the numbers Pathan used was registered at the address of the special cell 'thana', the chargesheet says, "During the operational period (i.e. when Pathan planted explosives in the guesthouse)... he spoke with head constable Mohammad Iqbal Dar (mobile numbers 7503370415, 7503370411, 8375995138) 34 times, investigating officer of the case inspector Sanjay Dutt (9212150503) three times, inspector Rahul Kumar (7503370501) once, head constable Manish (7503370506) once and Gulvir Singh 9212120604) once." All these officers are from special cell.

 
Further cementing his association with special cell and the latter's involvement in Shah's frame up, the chargesheet says, "Sabir Khan Pathan was located at Lodhi Colony area (where the special cell police station is located) till 1.07pm before moving to Haji Arafat Guest House on March. He returned to Lodhi Colony area at about 11.34 pm after his visit to the guesthouse on March 21."

 
It was at this time, the chargesheet says, that Delhi Police conducted a raid at the guesthouse and recovered arms. While the raid was on, Pathan "received a call from Sanjay Dutt", says the chargesheet.

 
The chargesheet also details how his last few calls before he disappeared on March 25 were received from Dutt and Manish of special cell.

 
The chargesheet also says that Delhi Police damaged all the CCTV and traffic cameras near the guest house which could have provided clinching evidence of the accused being present there.

 
It has also busted police's evidence against Shah by saying the conversation that Delhi Police claims Shah had with his handler in Pakistan where he was directed to go to the guesthouse to pick up arms has not been recorded.

 
It has tried to prove Shah's innocence through examination of his family members, Jammu and Kashmir police personnel, SSB personnel who detained him at Sanauli border gate, SSB personnel who escorted him from the border area to Gorakhpur, co-travellers from Pakistan to Nepal and further to the Indo-Nepal border.

KPS GET OVER RS 320 CR FROM JK’S SECURITY KITTY

Jan 07: A big chunk of the security-related expenditure of J&K in the last one and a half years has been spent on displaced Kashmiri Pandits, according to Ministry of Home Affairs (MHA).

In a reply to an RTI query filed by a New Delhi based RTI activist, Venkatesh Nayak, MHA said a total of Rs 320.54 crore have been spent on Kashmiri Pandits from the security-related budget.

 The MHA said this includes Rs 234.74 crore spent as cash assistance and relief material on Kashmiri Pandits from March 2013 to October 2014.

This includes Rs 154.16 crore from April 2013 to March 2014 and Rs 80.58 crore from April 2014 to October 2014.

 
The MHA said besides the cash assistance and relief material, a total of Rs 81.70 crore was also spent on the return and rehabilitation of Kashmiri Pandits under the Prime Minister’s package.

This includes Rs 52.614 crore from April 2013 to March 2014 and Rs 29.09 crore from April 2014 to October 2014.

 
The MHA said a total of Rs 4.10 crore was also spent on the rehabilitation of the widows and orphans of the Kashmiri Pandits.

This includes Rs 2.95 crore from April 2013 to March 2014 and Rs 1.15 crore from April2014 to October 2014.

Talking to media from New Delhi, the RTI activist Venkatesh Nayak who works for Commonwealth Human Rights Initiative said he was interested in promoting transparency across India and Commonwealth countries.

 
Nayak, who has been working on people’s access to information and justice, was involved with the Right to Information Act drafting and passing of J&K RTI Act since 2005.

 
He has been associated with J&K RTI Movement in Kashmir and Sangarsh RTI Movement in Jammu.

 Nayak also did the analysis of decisions of J&K State Information Commission for 2013 and presented the preliminary findings at a conference in the University of Kashmir on November 26 and 27, 2014.

 The MHA said that between April 2013 and March 2014, the relief to Kashmiri Pandits included cash assistance of Rs 131.66 crore, free ration of Rs 8.49 crore, civic amenities of Rs 1.12 crore, improvement in infrastructure of Rs 2.66 crore, and construction of two-room tenements of Rs 10.22 crore.

The ministry said the relief to Kashmiri Pandits between April 2014 to October 2014 included cash assistance of Rs 69.10 crore, free ration worth Rs 4.62 crore, civic amenities of Rs 43.27 lakh, improvement of infrastructure worth Rs 67.19 lakh and construction of two-room tenements worth Rs 5.76 crore.

MHA said this was a third of the total security-related expenditure spent on both police and relief and rehabilitation taken together.

SOPORE YOUTH’S DEATH: POLICE TRYING TO HUSH UP PROBE, SAYS FAMILY

Jan 29: The family of a Sopore youth who was found dead after he went missing earlier this month Wednesday held a protest here against alleged police inaction in the case.

 The son of a Congress sarpanch Mohammad Ishaq Mir, 22-year old Umar Ishaq Mir was found dead near a stream on January 3.

Accusing the police of being lax, the family members contested the police version that Umar’s death was not a murder.

 
“Omer was kidnapped from his home at 7:30 pm on the evening of January 3 and the next day at about 10 AM, his body was found at Darbagh near a stream,” his brother-in-law, Javid Ahmed, told media.

 
“The police are trying to hush up the matter” Javid alleged.

 
He further said that Umar’s body bore visible torture marks.

When contacted, SP Sopore Abdul Qayoom refuted the family’s allegations. “There are no marks on the body. And it is not a murder case,” Qayoom said. “Why the hell are you so concerned about the case?” the SP retorted and refused to take further questions.

RAJOURI TEENAGER KILLED IN BLAST

Jan 9: Panic gripped Darhal area of Rajouri district after a teenage boy was killed in a mysterious blast at Thanamang village of Rajouri.

Police said the boy, Manzoor Ahmed son of Shamas Din, was tending his goat a few hundred metres away from his house when the explosion took place.


He was fatally injured and died on the spot, sources said; adding that local police team from Police Station Darhal and FSL experts from district headquarters later conducted the spot examination.


They added that police recovered a grenade pin from the explosion site ‘indicating that explosion may have been a grenade blast.’

 
“Investigation has been started to find out cause of explosion as FSL team has taken samples from the spot of the blast,” SHO Darhal, Irfan Wani told media, adding that a case under FIR No. 8/2015 was also registered.
KASHMIRI INTERNS IN DELHI ASSAULTED OVER GEELANI’S REMARK
Jan 31: Reacting in rage against the recent controversial statement of Hurriyat (G) leader Syed Ali shah Geelani some unknown persons on early Saturday morning assaulted some Kashmiri youth in Delhi.

These boys are pursuing their winter internships with different media and public relations (PR) organizations in these two months. 

On 29th January, Geelani had termed militants who killed Col MN Rai in Tral encounter as 'martyrs' rousing a new controversy in Indian media.


“We were going towards our organizations when suddenly few youth appeared with their faces in covered clothes started beating us black and blue,” said Kashmiri media Interns. They wished not be names otherwise their families would get worried about them further and said that they would return within few days to valley.


This is not the first time that Kashmiri youth have been assaulted in Delhi but every time there is any political controversy, its brunt is borne by students staying there.


Meanwhile, after repeated attempts the contact with the Delhi Police commissioner was not established.

MEDIA GAG

KR LENSMAN THREATENED

Jan 23: A police officer damaged the camera of a photojournalist associated with Kashmir Reader while he was discharging his professional duties in Reshi Bazar area of Anantnag.

 “I was covering stone pelting in Reshi Bazar area of Anantnag. A sub-Inspector and incharge police sta¬tion Sherbagh, Mohammad Yousuf Sofi came and asked me to leave the spot. As I told him that I was discharging my professional duty he got infuriated and hit my camera with a bamboo damaging its lens,” Muneeb-ul-Islam said. He said that the police officer also threatened to frame him in a false case. “You are a militant. I will frame you in some false case,” Muneeb quoted the police officer as telling him.

SUICIDES BY STATE FORCES 
· SOLDIER COMMITS SUICIDE
Jan 19: A soldier committed suicide by hanging himself with a rope inside a barrack at New Airport on the outskirts of Srinagar.

The deceased soldier has been identified as Arjun Kamble (belt no. 15771018Y) of 49 Air Defence Regiment unit.    
· ARMY MAN SUICIDES
Jan 25: In what seems a case of suicide, an Army trooper died of gunshot injuries in an Army camp in Udhampur district of Jammu and Kashmir. Naik Akhlesh Kumar of 51 Battalion died of gunshot wounds at the Army camp in Rambhel belt of the district January 24 night, an Army official said. 

After hearing a gunshot, the 30-year-old trooper’s colleagues found him lying in a pool of blood with his service rifle lying close to him in the camp. He was shifted to hospital, where doctors declared him dead. 
OFFICIALLY STATED
· CROSS BORDER FIRING; OVER 10,000 FRIGHTENED VILLAGERS ABANDON HOMES IN KASHMIR

Jan 7: As per the official reports the number of people abandoning their homes in border villages of Jammu and Kashmir crossed 10,000 amid heightened tension following cross border shelling on the international border.

"The number of villagers lodged in makeshift accommodations at safer places has crossed 10,000 and their migration is continuing," the official added.

· JAGMOHAN FORCED PANDITS TO LEAVE KASHMIR: CONGRESS 

Jan 19: Senior Congress leader and former chief minister of Madhya Pradesh Digvijay Singh said it was the then Governor of J&K Jagmohan who forced Kashmiri Pandits to leave the valley on January 19, 1990.

 “Kashmiri Pandits were unnecessarily forced to leave the Valley by Jagmohan. Hindus and Muslims lived together for Centuries in Kashmir,” Singh wrote on microblogging site Twitter.

 He further said it is sad they (KPs) haven’t been settled by successive governments.  “If anyone who deserves Ghar Vapsi it is Kashmiri Pandits”.
· HR VIOLATIONS WON’T BE TOLERATED: VOHRA

Jan 20: Stressing that human rights violations won’t be tolerated, J&K Governor N N Vohra asked various security agencies to “carry out anti-militancy operations without any collateral damage.”

Vohra, according to sources, said this while chairing the Unified Headquarters Meeting at Jammu to review the state’s security scenario. This was the first UHQ meet convened by Vohra since the imposition of Governor’s rule in the state on January 8.

	DATE 
	STATE FORCES
	MILITANTS
	CIVILIANS
	OTHERS

	Jan 01
	-
	-
	-
	-

	Jan 02
	-
	-
	-
	-

	Jan 03
	-
	-
	2
	-

	Jan 04
	-
	-
	-
	-

	Jan 05
	1 (BSF)
	-
	-
	-

	Jan 06
	-
	-
	-
	-

	Jan 07
	-
	-
	-
	-

	Jan 08
	-
	-
	-
	-

	Jan 09
	-
	-
	1
	-

	Jan10
	-
	-
	-
	-

	Jan 11
	-
	-
	-
	-

	Jan 12
	-
	-
	-
	-

	Jan 13
	
	
	
	

	Jan 14
	-
	1
	-
	-

	Jan 15
	-
	5
	-
	-

	Jan 16
	-
	-
	-
	-

	Jan 17
	1
	-
	-
	-

	Jan 18
	-
	2
	-
	-

	Jan 19
	1 (suicide) 
	-
	-
	-

	Jan 20
	-
	-
	-
	-

	Jan 21
	-
	-
	-
	-

	Jan 22
	-
	-
	-
	-

	Jan 23
	-
	-
	-
	-

	Jan 24
	
	
	
	

	Jan 25
	1
	-
	-
	-

	Jan 26
	-
	-
	-
	-

	Jan 27
	2 (1 Colonel)
	2 
	-
	-

	Jan 28
	-
	-
	-
	-

	Jan 29
	-
	-
	-
	-

	Jan 30
	-
	-
	-
	-

	Jan 31
	-
	-
	-
	-

	TOTAL 
	6
	10
	3
	0

	IN TOTO 
	19 KILLINGS


CHRONOLOGY OF INCIDENTS

Jan 01: No incident of violence reported.
Jan 02: No incident of violence reported.
Jan 03: A Congress sarpanch’s son was found dead in Sopore area, police said. The slain had been identified as Umar Ishaq Mir, 22, son of Mohammad Ishaq Mir. Umar had gone missing from his native locality of Tujar on January 3 evening. While, four people including a woman and a girl were killed and 12 others wounded on both sides the Line of Control and International Border in skirmishes between Indian and Pakistani troops, officials said. The deceased girl from this side of Kashmir has been identified as  
Jan 04: No incident of violence reported. 
Jan 05: A Border Security Force (BSF) trooper and two Pakistani civilians, including a woman, were killed in mortar shelling between the two countries along the international border in Jammu, officials said. The BSF constable identified as Devinder Singh of the 9th battalion was killed in shelling by the Pakistan Rangers on Khawada post, a police official said. 

Jan 06: There were reports of cross border shelling between Indian forces and Pakistani troopers in Hiranagar Sector of Jammu. However no loss of life or injury was reported. 
Jan 07: No incident of violence reported. 
Jan 08: No incident of violence reported.
Jan 09: A teenage boy was killed in a mysterious blast at Thanamang village of Rajouri. Police sources said the boy, Manzoor Ahmed son of Shamas Din, was tending his goat a few hundred metres away from his house when the explosion took place. He was fatally injured and died on the spot. 
Jan 10: No incident of violence reported.
Jan 11: No incident of violence reported.
Jan 12: No incident of violence reported.
Jan 13: No incident of violence reported.
Jan 14: An unidentified militant was killed in a gunfight in Sopore town of north Kashmir’s Baramulla district on police said. While police said it was yet to ascertain the identity of the slain militant, Army said it has been established “The militant killed was Abu Sufiyaz of LeT,” an Army spokesman said.
Jan 15: Five militants were killed in a fierce gunfight in Gaader forests in Keller area of south Kashmir’s Shopian district. Police said the identity of the slain militants is being ascertained. 
Jan 16: No incident of violence reported.
Jan 17: Suspected militants shot dead a police guard of National Conference MLA Abdul Majeed Larmi in Kulgam district of south Kashmir. A civilian was also injured in the shootout. The slain cop was identified as Zahoor Ahmad Dar of Redwani, Kulgam.  
Jan 18: Two militants claimed to be of foreign origin including a group commander were killed in an encounter with troopers in Sopore area of Baramulla district. The slain militants were identified by police as Qari Asadullah of LET and Mohammad Ramzan of JEM. In a separate incident a civilian suffered injuries in a landmine explosion when he stepped over it along LOC in Nowshera in Rajouri district.  The injured has been identified as Sewa Ram, 35. 
Jan 19: A soldier committed suicide by hanging himself with a rope inside a barrack at New Airport on the outskirts of Srinagar. The deceased soldier has been identified as Arjun Kamble (belt no. 15771018Y) of 49 Air Defence Regiment unit.    
Jan 20: No incident of violence reported. 
Jan 21: No incident of violence reported.
Jan 22: No incident of violence reported.
Jan 23: Scores of people were injured in clashes with state forces during protests against reprinting of the blasphemous caricatures of the Prophet Muhammad (SAW) by a French Satirical magazine, Charlie Habdo. 

Jan 24:
Jan 25: An Army trooper died of gunshot injuries in an Army camp in Udhampur district of Jammu and Kashmir. Naik Akhlesh Kumar of 51 Battalion died of gunshot wounds at the Army camp in Rambhel belt of the district January 24 night, an Army official said. After hearing a gunshot, the 30-year-old trooper’s colleagues found him lying in a pool of blood with his service rifle lying close to him in the camp. He was shifted to hospital, where doctors declared him dead. 

Jan 26: No incident of violence reported.
Jan 27: An army Colonel, who had won a gallantry medal on the Republic Day, was killed along with a policeman in a gun battle with two Hizbul Mujahideen militants Abid Khan, the Hizbul Mujahideen district commander and his associate Sheeraz Ahmed Dar also got killed in exchange of fire in south Kashmir’s Pulwama district. The slain local HM militants were identified as Abid Khan, HM district commander r/o Tral and his associate Sheeraz Ahmed Dar. 

Jan 28: No incident of violence reported.
Jan 29: No incident of violence reported.
Jan 30: No incident of violence reported.
Jan 31: No incident of violence reported.

GOI MAY TAKE ACTION AGAINST DELHI POLICE OFFICIALS


 January 27: Taking strong exception to an NIA report against Delhi Police’s Special Cell, the Government of India (GoI) has indicated tough action on delinquent officers who had allegedly “framed and fabricated” terror charges against a Kashmir resident returning from Pakistan-occupied Kashmir.





The NIA report spoke about alleged involvement of five officials including one of the rank of Deputy Commissioner of Police in “fabrication of charges” against Liyaqat Shah in March 2013 when he was returning with his family from Nepal.





Top Home Ministry sources told media that the government has taken a “strong note” of the findings by the NIA that Delhi Police filed allegedly “false case” against Shah.


 “Ministry may take action against delinquent officers, who were responsible for framing the fabricated terror charges against Shah,” a source said, adding that fresh guidelines would be issued to the state soon to prevent such cases in future.








“The sequence and the circumstances of mysterious disappearances disturb the entire village. Villagers for sometime stopped moving alone even in day time. Children were instructed not to move alone without having elders with them. Everyone was disturbed and gripped by fear”





“Not only were the militants but their relatives as well were on state forces radar. It was a routine practice of the forces to harass and even arrest the militant relatives”





“After 3 days of his killing, a villager from Aloosa informed us that his body was lying abandoned there on the roadside. His entire body bore bullets injuries with his mouth corner to his left cheek had a line of deep stitches. Torture marks were also visible and tooth broken. He was in a bad shape. It took us sometime to identify him”





“He was projected as oldest militant in the FIR and was buried in a nameless grave.”





“I understand the justice seems impossible in the current system, as the perpetrators are themselves judge, jury and executor. What can be expected in such a situation?”








To appease the army, Ikhwanis those days name people/civilians randomly for having militant links or helping militants by way of food and shelter.





Outside the camp people had no idea as to why Mohammad Ramzan was not released.





Ramzan died, as he failed to tolerate the magnitude of torture.





The body, which was put in a gunny bag, was pulled out of the grave. It was found the body was decomposed to a larger extent, nevertheless, recognizable.





The torture and arrest was made to pressurize him to defame JEI publicly. The army CO and Major Kambli did everything to pressure him to execute their designs. 





When Shahmala was giving the details of her husband to the police, she was shocked by the police that they had already received his dead body from Ikhwanis.





The family, somehow, arranged Rs 1.5 lack and a carpet worth Rs 50,000 and through Kamal Bhat delivered to Major Sinha.





LIST OF SEVEN RELATIVES OF ROSHIN DIN INCLUDING HIS SON, DISAPPEARED AND KILLED:


Yasin Khan, 15, 	(Disappeared)


Matiullah Khan 	(Disappeared) 


Farooq Khan 	(Disappeared)


Iqbal Khan 		(Disappeared) 


Aziz Khan 		(Fake Encounter)


Ahmadullah killed 	 (Killed) and;


Habibullah’s 	(Fake Encounter) 
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